
Στις 6 Ιουνίου 1975, η Ολοµέλεια του Συµβουλίου ΕφετώνΑθηνών άσκησε
δίωξη για ένα θάνατο που είχε λάβει χώρα υπό αδιευκρίνιστες συνθήκες, ε-

πτά χρόνια νωρίτερα.Η δίωξη εκείνη βασίστηκε σε µήνυση που είχαν υποβάλει
ο Χαρίλαος και η Μάρθα Ροΐδη κατά αγνώστων για το θάνατο του γιου τους.

Ο 21χρονος στρατιώτης Θωµάς Ροΐδης είχε καταταγεί στις 25 Οκτωβρίου
1967 και τον Ιανουάριο του 1968 υπηρετούσε στην 4η Ίλη του Συγκροτήµατος
Τεθωρακισµένων, στο Γουδί, µε διοικητή τον ταξίαρχοΑνδρέα Γαλατσάνο (κα-
τόπινΑρχηγό Στρατού, επί Ιωαννίδη). Σύµφωνα µε τους µηνυτές, το παιδί τους
«εφονεύθη από πυροβόλον όπλον περί την 2αν πρωινήν ώραν της 21 Ιανουαρί-
ου 1968», ενώ δεν τους επιτράπηκε καν να πλησιάσουν το φέρετρο κατά την τα-
φή στο Γ΄ Νεκροταφείο. Οι ίδιοι πληροφορήθηκαν εκ των υστέρων ότι εκείνη
την νύκτα (Σάββατο 20 προςΚυριακή 21 Ιανουαρίου)αντηλλάγησαν πυροβολι-
σµοί στο στρατόπεδο και ότι υπήρξαν συνολικά έξι νεκροί (ένας ανθυπολοχαγός
από τηνΚρήτη και πέντε στρατιώτες), οι οποίοι φέρονταν ότι ανήκαν (ή κατηγο-
ρήθηκαν ότι ανήκαν) σε οργάνωση «αντιφρονούντων» κατά του καθεστώτος.
Σύµφωνα µε µια άλλη εκδοχή, στη σύγκρουση αναµίχθηκαν και άνδρες µιας
µονάδας που έδρευε στην Ελευσίνα. Η επίσηµη νεκροψία από το 401 ΓΣΝΑ
αναφέρει ως αιτία θανάτου «οξείας µορφής µηνιγγίτιδα» (το έγγραφο υπογρά-
φει ο ανθυπίατρος Κων. Γερασιµίδης). Ο πατέρας του νεκρού ισχυρίστηκε ότι
επιδίωξε να επισκεφθεί τον ισχυρό άνδρα του καθεστώτος Γ. Παπαδόπουλο, ο
οποίος τον παρέπεµψε στον Στ. Παττακό, αλλά η µόνη απάντηση που έλαβε
ήταν ότι «ο Στρατός θα σας δώσει αργότερα εξηγήσεις για το τι συνέβη».

Η δίωξη που προαναφέραµε ήδη, ασκήθηκε από το Συµβούλιο Εφετών
κατά αγνώστων φυσικών αυτουργών και κατά των Γεώργιου Παπαδόπουλου,
Στυλιανού Παττακού και Ανδρέα Γαλατσάνου για ηθική αυτουργία. Η υπόθε-
ση ανατέθηκε στον εφέτη ανακριτή Ευάγγελο Καραµαγκιόλη, ο οποίος τη
διερευνούσε ακόµη τον Ιανουάριο του 1976, τελικώς όµως η υπόθεση δεν κα-
τέληξε στο ακροατήριο και τέθηκε στο αρχείο1.
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Τι συνέβη

τον Ιανουάριο του 1968;
ΦΑΤΡΙΑΣΤΙΚΕΣ ΣΥΓΚΡΟΥΣΕΙΣ ΚΑΙ
∆ΙΠΛΩΜΑΤΙΚΕΣ ∆ΟΛΙΧΟ∆ΡΟΜΙΕΣ
ΣΤΗΝ ΠΟΡΕΙΑ ΣΤΑΘΕΡΟΠΟΙΗΣΗΣ
ΤΟΥ∆ΙΚΤΑΤΟΡΙΚΟΥ ΚΑΘΕΣΤΩΤΟΣ

Προσεγγίσεις

1. Βλ. εφ. Το Βήµα, Ριζοσπάστης, Μακεδονία και Τα Νέα, 7 Ιουνίου 1975, Ριζοσπάστης, 8
Νοεµβρίου 1975, Ελευθεροτυπία, 25 Ιανουαρίου 1976, Ριζοσπάστης, 3 Σεπτεµβρίου 1976.

«Αποκαταστήσαµε κανονικές διπλωµατικές
σχέσεις». Γελοιογραφία του πολυβραβευµένου
Αµερικανού πολιτικού καρτουνίστα Herbert
Block, στην International Herald Tribune,
26.1.1968



Όταν, στο πλαίσιο των ερευνών µου για τους θανά-
τους επί δικτατορίας, ασχολήθηκα µε την περίπτωση
Ροΐδη, θεώρησα ότι επρόκειτο για µία ακόµη υπόθεση
που πιθανότατα θα έµενε χωρίς να διαλευκανθεί. ∆εν το
κρύβω ότι αρκετές φορές έχω διατρέξει παρόµοιους φα-
κέλους µε κάποια περίσκεψη, καθώς η εµπειρία µου λέει
ότι συχνά ο αφόρητος πόνος των συγγενών, τους οδηγεί
στην άρνηση να δεχθούν ότι η απώλεια του αγαπηµένου
τους προσώπου έχει ενδεχοµένως µια φυσική (ή άλλη
προφανή) αιτία και στρέφονται απεγνωσµένα προς κά-
ποια σενάρια συνωµοσίας. Ωστόσο, µια σειρά από απρό-
σµενες συµπτώσεις επρόκειτο να µε κάνει στη συνέχεια
να ξαναδώ µε άλλη µατιά την συγκεκριµένη περίπτωση.

Σε µια αναφορά της 30 Ιανουαρίου 1968, του ιλάρ-
χουΛάµπρουΑντωνίου (που υπηρετούσε τότε στο Γουδί),
επισηµαίνεται ότι, κατά τη διάρκεια µιας συζήτησης µε-
ταξύ υποψηφίων εφέδρων αξιωµατικών, αναφέρθηκε ότι
ο στρατιώτης ∆ηµήτριος ∆ηµόπουλος, που υπηρετούσε
τότε στην ΟΑΣ/ΚΥΠΑθηνών, έδωσε την πληροφορία ότι

ο Γεν. Γραµµατεύς του Υπουργείου ∆ηµοσίας Τάξεως Συν/ρχης
Λαδάς ηγήθη κινήµατος, χρησιµοποιών τεθωρακισµένα οχήµα-
τα του ΣΒΟΠ και ότι επαρουσιάσθη εις τον Πρόεδρον της Εθνι-
κής Κυβερνήσεως, απαιτών παρουσία του Αντιπροέδρου αυτής,
την παράδοσιν της Κυβερνήσεως εις τον Αντιπρόεδρον, όστις
ερράπισεν τούτον2.

Σηµειωτέον ότι η αναφορά αυτή περιλαµβάνεται στο

άκρως απόρρητο Ηµερολόγιον Ειδικού ∆ικτύου Ασφαλείας
Στρατού & Εξωτερικού ∆ικτύου Ασφαλείας Στρατού που
τηρούσε το 2ο Επιτελικό Γραφείο του Συγκροτήµατος Τε-
θωρακισµένων στο Γουδί, το οποίο ήλθε στη δηµοσιότη-
τα δέκα ολόκληρα χρόνια µετά την µήνυση της οικογένει-
ας Ροΐδη. ∆ύο λοιπόν ανεξάρτητες µεταξύ τους πηγές
(µια µήνυση ιδιωτών του 1975 και µια απόρρητη στρα-
τιωτική αναφορά του 1968) υποδηλώνουν ότι υπήρξε κά-
ποιο σοβαρό ενδοκαθεστωτικό επεισόδιο στα τέλη Ιανου-
αρίου 1968, που περιλάµβανε κινήσεις στρατιωτικών µο-
νάδων στην περιοχή των Αθηνών.

Προτού διερευνήσουµε περαιτέρω στοιχεία για την επιβε-
βαίωση ή µη αυτών των πληροφοριών, ας επιχειρήσουµε
να τις νοηµατοδοτήσουµε, εντάσσοντάς τες στο συνολι-
κότερο γίγνεσθαι εκείνης της περιόδου.

Τι είχε προηγηθεί

Μετά το πραξικόπηµα της 21ης Απριλίου 1967, οι ξένες
κυβερνήσεις (Ανατολής και ∆ύσης) παρέκαµψαν το σκό-
πελο της επίσηµης αναγνώρισης του δικτατορικού καθε-
στώτος µε το επιχείρηµα ότι οι διπλωµάτες τους ήταν ού-
τως ή άλλως διαπιστευµένοι στον ανώτατο άρχοντα της
χώρας, δηλαδή τον βασιλέα και, στο βαθµό που εκείνος
παρέµεινε στη θέση του και διόρισε µε Β∆ την κυβέρνη-
ση Κόλλια, δεν ετίθετο ζήτηµα νέας αναγνώρισης3.
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2. Η µνεία του επεισοδίου φέρεται να έγινε από τον ∆ηµήτριο
Βασιλείου, αδελφό του ΥΕΑ Σαράντη Βασιλείου (84ης ΕΣΣΟ)· βλ. 2ο
Ε.Γ. Συγκροτήµατος Τ/Θ, «Ηµερολόγιον Ε∆ΑΣ & ΕΞ∆ΑΣ», εγγραφή 30
Ιανουαρίου 1968· πβ. εφ. Τα Νέα, 4 Φεβρουαρίου 1985.

3. Η πολιτική αυτή απόφαση είχε υλοποιηθεί µε την επίσηµη α-

ποδοχή από τους πρεσβευτές της επιστολής ανάληψης καθηκόντων
του νέου υπουργού εξωτερικών Οικονόµου-Γκούρα. Βλ. ενδεικτικά
εφ. Το Βήµα, The Washington Post και Los Angeles Times, 29 Απριλί-
ου 1967, Le Monde, 10 Μαΐου 1967.



Το επιχείρηµα αυτό, ωστόσο, υπέστη σοβαρό πλήγµα
µετά το αποτυχηµένο βασιλικό αντικίνηµα της 13ης∆εκεµ-
βρίου 1967 και την εσπευσµένη αναχώρηση του Κωνστα-
ντίνου στο εξωτερικό. Το στρατιωτικό καθεστώς δεν είχε
πλέον περιθώριο νοµιµοφανούς χειρισµού του κενού που
δηµιουργήθηκε και έτσι αναγκάστηκε να επιστρατεύσει
επίσηµα, για πρώτη φορά, την «Επαναστατική Επιτροπή»,
η οποία, µε απόφασή της που δηµοσιεύθηκε σε ΦΕΚ, όρι-
σε τον αντιστράτηγο Ζωιτάκη «αντιβασιλέα», ο οποίος µε
τη σειρά του «διόρισε» τη νέα κυβέρνηση µε πρωθυπουργό
τον Γεώργιο Παπαδόπουλο4. Τώρα πλέον οι ξένες κυβερ-
νήσεις ήταν υποχρεωµένες να πάρουν ανοικτά θέση ανα-
γνωρίζοντας (η µη αναγνωρίζοντας) τη νέα κατάσταση.

Επί ένα µήνα, ουδεµία σχεδόν κυβέρνηση προέβη
στην κίνηση αυτή. Η εκκρεµότητα αυτή είχε δηµιουργή-
σει µια προϊούσα νευρικότητα και ένα αίσθηµα ανασφά-
λειας στο καθεστώς, προκαλώντας και ενδοκαθεστωτικές
εντάσεις ως προς το χειρισµό του θέµατος. Μέχρι τις 13
Ιανουαρίου 1968, οι µόνες χώρες που είχαν αναγνωρίσει
επισήµως το καθεστώς ήταν το Κογκό5, το Ισραήλ και η
Γερµανία (οι τελευταίες δύο εµµέσως, µε µια απλή επί-
σκεψη στον υπουργό Εξωτερικών)6.

Ενώπιον της κατάστασης αυτής, ο Γ. Παπαδόπουλος
συνέταξε στις 6 Ιανουαρίου 1968 µια επιστολή προς τον
πρόεδρο Johnson, προκειµένου να διευκρινιστούν ορισµέ-
νες «παρανοήσεις» γύρω από τον χαρακτήρα της «Επανα-
στάσεως της 21ηςΑπριλίου», χάριν τωνσυµφερόντων «αµ-

φοτέρων των εθνών και του Ελευθέρου Κόσµου». Αφού
εξέθετε τους κινδύνους «του βεβαίου εµφυλίου πολέµου»
που θα ακολουθούσε τις εκλογές του Μαΐου 1967, µε την
επικράτηση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος («της µόνης
οργανωµένης δυνάµεως, πέραν του Στρατού»), εκµηδενί-
ζοντας την ανατολική πτέρυγα τηςΑτλαντικής Συµµαχίας,
ισχυριζόταν ότι δεν ήταν στις προθέσεις του να εγκαθι-
δρύσει ένα µόνιµο καθεστώς αλλά ότι, µόλις έθετε τις βά-
σεις της οικονοµικής αναπτύξεως, εκσυγχρόνιζε τον κρα-
τικό µηχανισµό και θωράκιζε τους δηµοκρατικούς θεσµούς

3ΠΡΟΣΕΓΓΙΣΕΙΣ

4. Βλ.ΦΕΚ τχ.Α΄,αρ. 221 και 222, 13∆εκεµβρίου 1967.Υπενθυµί-
ζουµε ότι ο Κ. Κόλλιας είχε ακολουθήσει τον Κωνσταντίνο στη Ρώµη.

5. Βλ. εφ. Μακεδονία, 14 Ιανουαρίου 1968, Ταχυδρόµος Αλεξαν-
δρείας, 21 Ιανουαρίου 1968.

6. Πιπινέλης: «This was what German Ambassador had done in

calling on him day or two ago, and he hoped others might do it as well»
(Telegram from the Embassy in Greece to the Department of State,
Athens, January 11, 1968, 1150Z. Source: Department of State, Cen-
tral Files, POL 23-9 GREECE · πβ. Foreign Relations, 1964-1968 [στο
εξής FRUS], τ. XVI, Cyprus; Greece; Turkey, ντοκ. 354, σ. 726-729).

Η τελευταία σελίδα της
επιστολής προς τον πρό-
εδρο Johnson, µε την υ-
πογραφή του Γεώργιου
Παπαδόπουλου
(6.1.1968)



έναντι της κοµµουνιστικής απειλής, θα καλούσε τον ελ-
ληνικό λαό να εκλέξει ελεύθερα τους αντιπροσώπους του.
Τελειώνοντας, εξέφραζε την ελπίδα ότι οι προθέσεις της
ελληνικής κυβερνήσεως «θα εκτιµηθούν δεόντως» και ότι
«η ειλικρινής της αφοσίωση» στους συµµάχους της και
στις «αρχές του Ελευθέρου Κόσµου» θα ετύγχαναν της α-
νάλογης ανταπόκρισης από την κυβέρνηση των ΗΠΑ7.

Η επιστολή αυτή δεν επιδόθηκε στον αµερικανό πρε-
σβευτή για να ακολουθήσει τη συνήθη διπλωµατική δια-
δροµή, αλλά την παρέλαβε ο γνωστός ελληνοαµερικανός
επιχειρηµατίαςTom Pappas ο οποίος, µέσα από τις προσω-
πικές του σχέσεις, φρόντισε να την προωθήσει µέχρι τον
Λευκό Οίκο8. Η ενέργεια αυτή προκάλεσε, µεταξύ των άλ-
λων, και την αντίδραση τουTalbot ο οποίος, στο περιθώριο
µιας ανεπίσηµης επαφής του µε τον Πιπινέλη (στην οποία
θα αναφερθούµε παρακάτω), υπογράµµισε στον τελευταίο
ότι η Πρεσβεία δεν επιθυµεί να χρησιµοποιούνται «ανεπί-
σηµοι µεσολαβητές» αλλά προτιµά την απευθείας επικοι-

νωνία µε τις ηγετικές προσωπικότητες του καθεστώτος9.
Σε κάθε περίπτωση, τόσο το State Department, όσο

και σύµβουλοι του Johnson, όπως ο Walt Rostow, εισηγή-
θηκαν στις 10 Ιανουαρίου στον αµερικανό πρόεδρο να
καθυστερήσει την απάντησή του µέχρι µια «χρήσιµη χρο-
νική στιγµή» (until a useful time)10. Τρεις ηµέρες αργότε-
ρα, στις 13 Ιανουαρίου, ο υφυπουργός Εξωτερικών Ni-
cholas Katzenbach, εξουσιοδοτούσε τον Talbot να επιβε-
βαιώσει, απλώς, στον Πιπινέλη τη λήψη του µηνύµατος
«µέσω ιδιωτικού διαύλου»11.

Στο µεταξύ, ο πρεσβευτής µετέδιδε σε αλλεπάλληλα
τηλεγραφήµατα προς το State Department τις δυσκολίες
που αντιµετώπιζε εξαιτίας της τεταµένης ατµόσφαιρας,
παίρνοντας την απάντηση ότι η Ουάσιγκτον «ήλπιζε να
χρησιµοποιήσει την ανώµαλη αυτή φύση των διπλωµατι-
κών σχέσεων, προκειµένου να ασκήσει πίεση στο ελληνι-
κό καθεστώς», µαζί µε την προτροπή να επιδιώξει µια α-
νεπίσηµη συνάντηση µε τον Πιπινέλη12.
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7. Letter from Prime Minister Papadopoulos to President John-
son, Athens, January 6, 1968. Source: Department of State, Greek Desk
Files: Lot 71 D 6, POL US· πβ. Johnson Library, National Security File,
Country File, Greece, τ. 3 και FRUS, τ. XVI, ντοκ. 352, σ. 719-721.

8. Σε υπόµνηµα του µέλους του Εθνικού Συµβουλίου Ασφαλεί-
ας Bromley Smith αναφέρεται ότι «the letter was brought by hand
from Greece and then delivered to the White House through a private
citizen». Σε σηµείωση του κατοπινού εκδότη των κειµένων επιβεβαι-
ώνεται ότι «the citizen was Tom Pappas, President of Esso-Pappas»,·
βλ. FRUS, τ. XVI, ό.π.

9. Βλ. Telegram from theEmbassy inGreece to theDepartment of
State, Athens, January 11, 1968, 1150Z. Source: Department of State,
Central Files, POL 23-9 GREECE· πβ. FRUS, τ. XVI, ντοκ. 354, ό.π.

10. Βλ. FRUS, τ. XVI, ντοκ. 352, ό.π., σχόλιο του εκδότη µε παρα-
ποµπή Johnson Library, National Security Files, Country File: Greece.

11. Βλ. Telegram from the Department of State the Department

of State to the Embassy in Greece, Washington, January 13, 1968,
1:46p.m. Source: Department of State, Central Files, POL GREECE-US·
πβ. FRUS, τ. XVI, ντοκ. 356, σ. 730-731. Πρέπει πάντως να σηµειωθεί
ότι ο όποιος «πάγος» στις διπλωµατικές επαφές, παρουσίαζε ένα εµ-
φανές ρήγµα στο πεδίο των στρατιωτικών σχέσεων. Πράγµατι, στις 9
Ιανουαρίου επισκέφθηκε την Αθήνα ο αποχωρών διοικητής της ΝΑ
πτέρυγας του ΝΑΤΟ (CINCSOUTH), ναύαρχος Charles Griffin και πα-
ρέστη σε αποχαιρετιστήρια δεξίωση που οργάνωσε προς τιµήν του ο
Γ. Παπαδόπουλος στη Λέσχη Αξιωµατικών. Στην δεξίωση ήταν επί-
σης παρόντες οι επικεφαλής της Αµερικανικής Στρατιωτικής και Ναυ-
τικής Αποστολής, όχι όµως και ο αµερικανός πρεσβευτής· βλ. εφ. Το
Βήµα, 10 Ιανουαρίου 1968.

12. Βλ. Telegram from the Department of State to the Embassy
in Greece, January 9, 1968. Source: Department of State, Central
Files, POL 16 GREECE (αναφερόµενο σε σχόλιο στο FRUS, τ. XVI,
ντοκ. 354, ό.π.).



Ο «Μετερνίχος»13

Ακολουθώντας τις οδηγίες των προϊσταµένων του, ο
Talbot επισκέφθηκε τον Πιπινέλη στις 10 Ιανουαρίου στο
σπίτι του, «ιδιωτικώς και ανεπισήµως». Κατά τη διάρκεια
της συζήτησής τους, που κράτησε δύο ώρες, ο αµερικα-
νός πρεσβευτής ανέφερε ότι λυπάται για την «έστω και
προσωρινή διακοπή των στενών και εγκαρδίων σχέσεων»
των δύο χωρών, προσπαθώντας να εξηγήσει την «απο-
στροφή» που δηµιούργησε στις Ηνωµένες Πολιτείες το
γεγονός ενός στρατιωτικού πραξικοπήµατος στην Ευρώ-
πη στη δεκαετία του 1960, καθώς και τις επιπλέον δυσκο-
λίες που προκάλεσε η απόσυρση της «Βασιλικής οµπρέλ-
λας» που είχε, λίγο ώς πολύ, νοµιµοποιήσει την «Επανα-
στατική κυβέρνηση της 21ης Απριλίου». Επισήµανε ότι
εκείνοι που αντιδρούσαν σφοδρά στην οµαλή συνεργασία
µεταξύ των δύο κυβερνήσεων ήταν οι ίδιοι που αντιδρού-
σαν και στην πολιτική του προέδρου στο Βιετνάµ, γεγο-
νός που καθιστούσε το πρόβληµα ακόµη πιο «ευαίσθη-
το», και συνέχισε ζητώντας διευκρινίσεις για τα υπάρχο-
ντα σχέδια σε ό,τι αφορά την προώθηση του νέου συ-
ντάγµατος και για το καθεστώς του βασιλέα και του αντι-
βασιλέα σε σχέση µε την κυβέρνηση.

Απαντώντας, ο Πιπινέλης ανέφερε ότι το σχέδιο συ-
ντάγµατος της επιτροπής Μητρέλια (το οποίο, υπογράµ-
µισε, ήταν «όχι απλώς δηµοκρατικό, αλλά φιλελεύθερο»
και παρουσίαζε πολλές οµοιότητες µε το σχέδιο Καρα-
µανλή του 1963) είχε παραδοθεί στις 23 ∆εκεµβρίου στην
κυβέρνηση, τα µέλη της οποίας είχαν ήδη υποβάλει µέχρι

τις 6 Ιανουαρίου τις παρατηρήσεις τους και θα επακολου-
θούσε το δηµοψήφισµα, ίσως όχι τόσο σύντοµα όσο είχε
αρχικά ανακοινωθεί (για τις 21 Απριλίου 1968), αλλά λί-
γο αργότερα. Άπαξ και το σύνταγµα εγκρινόταν, η πορεία
προς τις εκλογές θα ήταν «αυτόµατη και αµετάκλητη», αν
και η ακριβής ηµεροµηνία τους δεν είχε ακόµη επιλεγεί
από την ηγεσία του καθεστώτος. Σε ό,τι αφορούσε την
βασιλεία, για τον Πιπινέλη ήταν προφανές ότι «η κυβέρ-
νηση χρειάζεται βασιλέα και ο βασιλέας χρειάζεται κυβέρ-
νηση» και συνεπώς θα έπρεπε να επιστρέψει «σύντοµα»
αν και, αυτή τη στιγµή, και παρά τις πιέσεις τουΠιπινέλη, ο
Παπαδόπουλος είχε πλέον υιοθετήσει µια αδιάλλακτη στά-
ση, τελικώς όµως πίστευε ότι θα βρισκόταν κάποια λύση.
Ο «λανθασµένος πράγµατι» τρόπος εγκατάστασης του α-
ντιβασιλέα οφειλόταν στις τότε πιεστικές συνθήκες και,
πάντως, επρόκειτο για «εσωτερικό ελληνικό ζήτηµα». Αν
κάποια άλλη κυβέρνηση είχε πρόβληµα ως προς τη νοµι-
µότητα, θα έπρεπε να αρκεστεί στη διαπίστωση ότι ο Κων-
σταντίνος ήδη απευθύνθηκε επίσηµα στον Παπαδόπουλο
αποκαλώντας τον «πρωθυπουργό» και συνεπώς υπαινικτι-
κά αποδέχθηκε και τον αντιβασιλέα που τον όρκισε. Εάν,
πέραν αυτού, µια άλλη κυβέρνηση πίστευε στη σηµασία
του ρόλου του βασιλέα, η ερώτηση ήταν εάν θα µπορού-
σε να πείσει επ’ αυτού καλύτερα την ελληνική κυβέρνηση
αποφεύγοντας τις επαφές µαζί της ή, αντίθετα, επανενερ-
γοποιώντας τις µεταξύ τους σχέσεις. Κλείνοντας, ο Πιπι-
νέλης εξέφρασε την ελπίδα ότι η αµερικανική κυβέρνηση
θα έβλεπε καθαρά την ανάγκη αποκατάστασης οµαλών
σχέσεων, «όσο υπήρχε χρόνος να επηρεαστεί εποικοδο-
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13. Το προσωνύµιο αυτό (που αναφερόταν στον «πανούργο»
Αυστριακό διπλωµάτη του 19ου αιώνα Klemens von Metternich) απο-
διδόταν από πολλούς στον Παναγιώτη Πιπινέλη εκείνα τα χρόνια, α-

κόµη και µεταξύ των στρατιωτικών· βλ. ενδεικτικά Π. Πανουργιάς,
Κύπρος-Η αποχώρηση της ελληνικής Μεραρχίας την 29ην Νοεµβρίου
1967: Εθνική µειοδοσία, Αθήνα 2004, σ. 102.



µητικά» η οµάδα που βρισκόταν επί του παρόντος στην ε-
ξουσία. ∆εν απαιτείτο, κατά τη γνώµη του, κάποια επίση-
µη αναγγελία επανάληψης των σχέσεων, αλλά θα αρκού-
σε να έπιαναν αθόρυβα το νήµα της συνεργασίας από το
σηµείο που είχε διακοπεί προηγουµένως. Προτού αναχω-
ρήσει, ο Talbot αναφέρθηκε στις φήµες ότι ο Παπαδόπου-
λος πιεζόταν από κάποια στελέχη του καθεστώτος να κα-
ταγγείλει δηµοσίως το επόµενο Σαββατοκύριακο (δηλαδή
στις 13-14 Ιανουαρίου) «τη στάση των συµµάχων», επι-
σηµαίνοντας ότι µια παρόµοια δηµόσια ανακοίνωση τη
χρονική αυτή στιγµή θα περιέπλεκε περαιτέρω µια ήδη
δύσκολη κατάσταση14. Οι δύο διπλωµάτες χώρισαν σε φι-
λικό κλίµα, δεσµευµένοι για µια προσεχή συνάντηση.

Βραδινές απειλές και µεταµεσονύκτιες συναντήσεις

Αλλά, προτού παρέλθουν εικοσιτέσσερις ώρες, τα πράγµα-
τα θα έπαιρναν νέα τροπή. Το βράδυ της 11 Ιανουαρίου, ο
Παττακός επικοινώνησε µε ένα στέλεχος της αµερικανικής
πρεσβείας (τον σύµβουλο Peterson), ισχυριζόµενος ότι το
προγραµµατισµένο για την εποµένη ταξίδι του Talbot
στην Κρήτη αποτελούσε «πρόκληση», αφού θα συνοδευ-
όταν από ένα «αντικαθεστωτικό» άτοµο. Συνεχίζοντας
την επίθεσή του, ο «αντιπρόεδρος» προειδοποίησε τον
συνοµιλητή του ότι η κυβέρνηση θα εξέδιδε ανακοίνωση
τις επόµενες ηµέρες που «θα αποδείκνυε» την εµπλοκή
της CIA και του Talbot προσωπικά στα γεγονότα της 13ης
∆εκεµβρίου, φθάνοντας στο σηµείο να απειλήσει ότι θα
τον χαρακτήριζαν «personna non grata». Υπογραµµίζο-
ντας ότι το καθεστώς «έχει και την αποφασιστικότητα και

την ικανότητα» να κυβερνήσει τη χώρα, τόνισε ότι η υπο-
µονή που επέδειξαν όλο αυτό το διάστηµα απέναντι στην
Αµερική και άλλες ΝΑΤΟϊκές χώρες είχε πλέον εξαντλη-
θεί, και κατέστησε σαφές ότι «όσες κυβερνήσεις δεν ανα-
γνωρίσουν το καθεστώς θα κληθούν να αποσύρουν τους
πρεσβευτές τους». Θα ήταν πράγµατι «λυπηρό», παρατή-
ρησε, εξαιτίας της «έλλειψης ρεαλιστικής και ειλικρινούς
πολιτικής», να ακολουθήσουν οι ελληνοαµερικανικές
σχέσεις την εξέλιξη «της Αιγύπτου και της Κούβας». Στο
αίτηµα του Peterson να αναβληθεί η κυβερνητική ανακοί-
νωση, ο Παττακός, µετά από παράλληλη επικοινωνία µε
τον Μακαρέζο, µετέφερε την απάντηση του τελευταίου ό-
τι αυτό «δεν ήταν δυνατό να γίνει», εάν δεν ακυρωνόταν
πάραυτα το ταξίδι στην Κρήτη. Σε αντίθετη περίπτωση,
συµπλήρωσε ο Παττακός, ο τοπικός πληθυσµός πιθανό-
τατα θα έφερνε τον Talbot «σε δύσκολη θέση», χωρίς η
κυβέρνηση να µπορέσει να το αποτρέψει.

Πληροφορούµενος το περιεχόµενο του τηλεφωνήµα-
τος και τις απειλές, ο αµερικανός πρεσβευτής έσπευσε να
συναντηθεί µε τον ίδιο τον Παπαδόπουλο στο σπίτι του
στις 1.30΄ µετά τα µεσάνυκτα (της 11 προς 12 Ιανουαρίου).

ΟTalbot ξεκίνησε εξηγώντας ότι το ταξίδι στην Κρήτη
δεν είχε καµία πολιτική σηµασία (θα επισκεπτόταν κέντρα
κοινωνικής βοήθειας – σε ένα από τα οποία ήταν χορηγός
ηΒιργινίαΤσουδερού), αλλά οΠαπαδόπουλος τον διέκοψε
λέγοντας ότι «δεν είχε πρόβληµα µε το ταξίδι», επειδή ό-
µως «υπήρχαν πληροφορίες» για επικείµενο κίνηµα κατά
του καθεστώτος στις 15 Ιανουαρίου, το ταξίδι ενδεχοµένως
θα παρερµηνευόταν. Στη συνέχεια έθεσε το πραγµατικό
ζήτηµα των ελληνοαµερικανικών σχέσεων. Ο πρεσβευτής
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14. Η αφήγηση προέρχεται από τον ίδιο τον αµερικανό πρεσβευ-
τή· βλ. Telegram from the Embassy in Greece to the Department of

State, Athens, January 11, 1968, 1150Z. Source: Department of State,
Central Files, POL 23-9 GREECE· πβ. FRUS, τ. XVI, ντοκ. 354, ό.π.



επανέλαβε όσα είχε πει την προηγουµένη στον Πιπινέλη,
για την «αποστροφή» σηµαντικού µέρους του αµερικανι-
κού τύπου, της Ακαδηµαϊκής κοινότητας και του Κογκρέ-
σου απέναντι στην εγκαθίδρυση µιας «στρατιωτικής δι-
κτατορίας» στην Ευρώπη, το συσχετισµό των αντιδράσε-
ων έναντι του Ελληνικού καθεστώτος και έναντι της πο-
λιτικής στο Βιετνάµ, αλλά και την επιπλέον περιπλοκή α-
πό την αφαίρεση της νοµικής κάλυψης που εξασφάλιζε η
παρουσία του βασιλέα, δυσχεραίνοντας περαιτέρω τις
προσπάθειες του Johnson να αµυνθεί έναντι των εσωτερι-
κών πιέσεων και να διατηρήσει την ενότητα του ΝΑΤΟ.

Ο Παπαδόπουλος αντέτεινε ότι δεν υπήρχαν σοβαροί
λόγοι που να εµπόδιζαν την επανάληψη των επισήµων σχέ-
σεων, ενώ η παράταση της εκκρεµότητας δηµιουργούσε
την εντύπωση στον ελληνικό λαό ότι οι Αµερικανοί προε-
τοίµαζαν «άλλο ένα» εγχείρηµα ανατροπής του καθεστώ-
τος. Όσον αφορά στο ΝΑΤΟ, υπογράµµισε ότι είχε έτοιµη
τη λύση: εάν σε µία εβδοµάδα από το Σάββατο η κυβέρ-
νησή του δεν είχε αναγνωριστεί από τις χώρες της συµµα-
χίας, θα ανακοίνωνε ότι το ΝΑΤΟ «απέβαλε» την Ελλάδα
από τους κόλπους του. Σε ερώτηση για πιθανή επιστροφή
του βασιλέα, απάντησε ότι ο Κωνσταντίνος θα επέστρεφε
όταν εκείνος (ο Παπαδόπουλος) θα αποφάσιζε, και πάντως
όχι πριν το δηµοψήφισµα, που θα διεξαγόταν το αργότερο
έως τις 15 Σεπτεµβρίου. Στο µεταξύ σύντοµα θα απελευ-
θερώνονταν «400-600» κρατούµενοι από τη Γυάρο, ενώ η
λογοκρισία στον τύπο θα έπαυε στα τέλη Φεβρουαρίου.
Ενώ, λοιπόν, η κυβέρνηση έκανε τα πάντα για να οδηγήσει
την Ελλάδα σε µια «υγιή ∆ηµοκρατία» … «οι φίλοι της ε-

ξακολουθούσαν να την κριτικάρουν και να την κρατούν
αποµονωµένη».ΟTalbot παρατήρησε ότι απαιτείται «υπο-
µονή», ότι έστελνε συνεχώς σχετικές αναφορές και ίσως
σύντοµα θα καλείτο στηνΟυάσιγκτον για διαβουλεύσεις εν
όψει της τελικής ρύθµισης του προβλήµατος, εκτός εάν ο
Παπαδόπουλος ήθελε να επισπεύσει την αναχώρησή του,
προβαίνοντας σε δηµόσιες δηλώσεις που θα περιέπλεκαν
την κατάσταση. Στο τέλος της συζήτησης, που κράτησε
δυόµισι ώρες, ο Παπαδόπουλος ευχήθηκε στον συνοµιλη-
τή του να έχει ένα ευχάριστο ταξίδι στην Κρήτη.

Επιστρέφοντας τα ξηµερώµατα της 12 Ιανουαρίου
στην πρεσβεία, ο αµερικανός πρεσβευτής κάλεσε αµέσως
σε τηλεδιάσκεψη τους προϊσταµένους του στο State De-
partment και, αφού περιέγραψε διά µακρών το δραµατικό
σκηνικό των τελευταίων ωρών, παρατήρησε ότι, ακόµη
και αν ήταν στηµένο, έδειχνε ότι οι αξιωµατούχοι του κα-
θεστώτος είχαν φθάσει στα όρια της έκρηξης από την άρ-
νηση των συµµάχων να συνεργαστούν µαζί τους, ενώ ο ί-
διος αισθανόταν ότι βαδίζει σε ναρκοπέδιο και κατέληξε
ζητώντας άµεσες οδηγίες15.

Οι αιτούµενες οδηγίες έφθασαν πράγµατι άµεσα, στις
13 Ιανουαρίου, λίγες µόλις ώρες µετά τη νυκτερινή συνά-
ντηση Παπαδόπουλου-Talbot. Το State Department ενη-
µέρωνε την πρεσβεία ότι η κυβέρνηση των ΗΠΑ, βασιζό-
µενη στην παραδοχή ότι το καθεστώς των Αθηνών έλεγχε
de facto τη χώρα, αποφάσισε να προχωρήσει βαθµιαία
στην αποκατάσταση µιας συνεργασίας («working relation-
ship») µαζί του στο «εγγύς µέλλον». Ο υφυπουργός Εξω-
τερικών, Nicholas Katzenbach, εξουσιοδοτούσε συνεπώς
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15. Και στην περίπτωση αυτή πηγή είναι ο αµερικανός πρεσβευ-
τής· βλ. Teleconference between the Department of State and Ame-
rican Embassy/Athens; Date and Time: January 12, 1968, 0230Z;

Participants: Brewster, Scotes, Talbot & Peterson; Subject: Meeting
with Papadopoulos. Βλ. Johnson Library (στο εξής LBJ Library),
National Security Files, Country File: Greece, box 127.



τον Talbot, αµέσως µετά από τη σύσκεψη των αντιπρο-
σώπων του ΝΑΤΟ στην Ουάσιγκτον (που ήταν προγραµ-
µατισµένη για την επόµενη εβδοµάδα), να πραγµατοποιή-
σει µια επίσηµη επίσκεψη στον Πιπινέλη, αλλά όχι ακόµη
στους υπουργούς που ήταν «µέλη της Χούντας» – αυτό ε-
πρόκειτο να είναι το επόµενο βήµα16.

Ο Ανδρέας φεύγει, η Μεραρχία έρχεται

Στις 15 Ιανουαρίου ανακοινώθηκε από το καθεστώς ότι
χορηγήθηκε διαβατήριο στον Ανδρέα Παπανδρέου «προ-
κειµένου να αναχωρήση ούτος εις το εξωτερικόν». Το
διαβατήριο του επιδόθηκε προσωπικά από τον Παττακό
στο υπουργείο Εσωτερικών και την εποµένη, στις 5.30΄
τα ξηµερώµατα, η οικογένεια Παπανδρέου βρισκόταν στο
αεροδρόµιο του Ελληνικού. «Ανησυχούσα µήπως αλλά-
ξουν γνώµη ή µήπως εκδηλωθούν διαφωνίες στους κόλ-
πους της Χούντας», σηµειώνει χαρακτηριστικά ο ίδιος ο
Ανδρέας. Προς στιγµή, πράγµατι, δηµιουργήθηκε εµπλο-
κή, καθώς τέθηκε θέµα ότι ήταν απαραίτητη για την ανα-
χώρηση η γραπτή προσωπική άδεια του συνταγµατάρχη
Λαδά (το όνοµα του οποίου θα µας απασχολήσει στη συ-

νέχεια), τελικώς όµως το ζήτηµα διευθετήθηκε τηλεφωνι-
κά και ο Ανδρέας Παπανδρέου µε τους δικούς του επιβι-
βάστηκαν στην πτήση της Air France µε κατεύθυνση το
Παρίσι17.

Ένα άλλο σηµαντικό γεγονός που συνέπεσε τη χρονι-
κή εκείνη στιγµή ήταν η ολοκλήρωση, στις 16 Ιανουαρί-
ου, της αποχώρησης από την Κύπρο των «υπεραρίθµων
ελληνικών στρατιωτικών µονάδων»18. Επρόκειτο για την
τελευταία πράξη των δραµατικών γεγονότων που ξεκίνη-
σαν από τα αιµατηρά επεισόδια Κοφίνου τον Νοέµβριο
του 1967, οδήγησαν στα πρόθυρα ελληνοτουρκικής σύρ-
ραξης και κατέληξαν στην άτακτη υποχώρηση του δικτα-
τορικού καθεστώτος, που συµφώνησε στην απόσυρση ε-
ντός 45 ηµερών της λεγόµενης Ελληνικής Μεραρχίας Κύ-
πρου από το νησί19. Η απόφαση αυτή είχε αντιµετωπιστεί
από πολλούς ως «προδοσία» και «εθνική µειοδοσία», α-
µαυρώνοντας ανεξίτηλα το «εθνοπατριωτικό» προφίλ του
Παπαδόπουλου –προσωπικά– στα µάτια µεγάλου αριθµού
αξιωµατικών. «Οι έλληνες στρατιωτικοί», παρατηρεί ο
Σωτήρης Ριζάς, «εξέλαβαν την κατάληξη της κρίσης του
1967 ως ταπεινωτική υποχώρηση. Η αντίληψη αυτή δια-
περνούσε τόσο υποστηρικτές της χούντας, όσο και βασι-
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16. Βλ. Telegram from the Department of State the Department
of State to the Embassy in Greece, Washington, January 13, 1968,
1:46p.m. Source: Department of State, Central Files, POL GREECE-US
(πβ. FRUS, τ. XVI, ντοκ. 356, ό.π.). Στις 15 Ιανουαρίου, ο υπεύθυνος
γραµµατέας του State Department για την Εγγύς Ανατολή και τη Νό-
τια Ασία Stuart Rockwell, κάλεσε τον Έλληνα πρεσβευτή στην Ουά-
σιγκτον Χρ. Παλαµά και τον ενηµέρωσε για την προωθούµενη µετα-
βολή στις ελληνοαµερικανικές σχέσεις· βλ. Telegram 100451, Depart-
ment of State to the Embassy in Greece, Washington, January 18,
1968. Source: Department of State, Central Files, PPOL 15-1 GREECE
(αναφερόµενο σε σχόλιο στο FRUS, τ. XVI, ντοκ. 356, ό.π.).

17. Βλ. εφ. Το Βήµα, 16 Ιανουαρίου 1968· Α. Παπανδρέου, Η
∆ηµοκρατία στο απόσπασµα, Αθήνα 1974, σ. 415-418.

18. Βλ. ενδεικτικά εφ. Το Βήµα και Πελοπόννησος, 18 Ιανουαρί-
ου 1968.

19. Η µεραρχία αυτή ήταν πέραν των προβλεποµένων από τις
συνθήκες ελληνικών δυνάµεων και είχε αποσταλεί στο νησί από την
κυβέρνηση Παπανδρέου το 1964. Για τα γεγονότα Κοφίνου από την
άποψη των οπαδών του Γρίβα, βλ. Σπ. Παπαγεωργίου, Επιχείρηση
Κοφίνου: Πώς διώχτηκε από την Κύπρο η Ελληνική µεραρχία, Αθήνα
1987· πβ. Μ. ∆ρουσιώτης, ∆ύο απόπειρες και µια δολοφονία: Η Χού-
ντα και η Κύπρος, 1967-1970, Λευκωσία 2009, σ. 73-114.



λόφρονες αξιωµατικούς»20.Ανάλογη ήταν και η αντίδραση
µεταξύ των φυσικών συµµάχων του δικτάτορα στην Κύ-
προ: «Ο ασυντάκτως λεξιθηρών κ. Παπαδόπουλος», ανέ-
φερε χαρακτηριστικά η ακροδεξιά εφηµερίδα Πατρίς της
Λευκωσίας, «µαταίως θα ερευνήση δια να εύρη ελαφρυ-
ντικά και “άλλοθι”. Ουδέν θα ευρεθή που να µετριάση την
ενοχήν του» … «Οι ολίγοι µαταιόδοξοι κύριοι των Αθη-
νών, αντί να έχουν τον Στρατόν πανέτοιµον διά την ασφά-
λειαν και τιµήν της Ελλάδος, τον κατήντησαν χωροφύλα-
κα και κουστωδίαν της προσωπικής ασφαλείας των»21.

Ο παράγων Λαδάς

Η ανάδειξη του συνταγµατάρχη Λαδά ως κύριου πόλου
της «σκληροπυρηνικής» πτέρυγας των πραξικοπηµατιών

κατά την πρώτη περίοδο της δι-
κτατορίας, επιβεβαιώνεται από
ποικίλες πηγές. Γεννηµένος το
1920 στο ∆υρράχι, ένα ορεινό
χωριό της Μεγαλόπολης, ο Ιω-
άννης Λαδάς φέρεται να µεγά-
λωσε σε ένα περιβάλλον «α-
κραίων πολιτικών θέσεων και
φανατικής θρησκευτικότητας»22.
Το 1937 εισήλθε στη Στρατιωτι-
κή Σχολή Ευελπίδων, όπου µε-
ταξύ των συµµαθητών του συ-
γκαταλέγονταν ο Γεώργιος Πα-
παδόπουλος, ο Νικόλαος Μακα-
ρέζος, ο Ιωάννης Αναστασόπου-
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20. Βλ. Σ. Ριζάς, Οι Ηνωµένες Πολιτείες, η δικτατορία των συ-
νταγµαταρχών και το Κυπριακό ζήτηµα, 1967-1974,Αθήνα 2002, σ. 41.
Ενδεικτικά: «Από χθες εντρέποµαι που φέρω την στολή µου, και θα
ντρέπονται να την φέρουν και γι’αυτό το λόγο οι αξιωµατικοί για πολλά
χρόνια στο µέλλον», ανέφερε στις 30Νοεµβρίου 1967 ο αντιστράτηγος
Γ.Περίδης· «εγένετο έγκληµα» κατά τον ταγµατάρχηΓ.Καρούσο, ενώ ο
ταξίαρχος Π. Πανουργιάς χαρακτήρισε την ενέργεια αυτή ως «προε-
τοιµασία παράδοσης εθνικού εδάφους στον εχθρό»· «Όλοι οι αξιωµα-
τικοί που ευρισκόµεθα τότε στην Κύπρον», αναφέρει –εκ των υστέ-
ρων βέβαια– ο τότε επιτελάρχης του Γρίβα και κατοπινός Αρχηγός Ε-
νόπλων ∆υνάµεων επί Ιωαννίδη Γρ. Μπονάνος, «αισθανόµεθα απο-
γοήτευσιν πικρίαν, ανησυχίαν και πόνον»· ακόµη και ο εκ των πρωτα-
γωνιστών του πραξικοπήµατος της 21ης Απριλίου αντισυνταγµατάρ-
χης ∆. Παπαποστόλου «αντετάχθη, επετέθη και κατέκρινε τα πραττό-
µενα υπό της Κυβερνήσεως (απόσυρσις των Ελληνικών δυνάµεων εκ
Κύπρου κ.ά.), κατηγορήσας µάλιστα προσωπικά τον Γ. Παπαδόπου-
λον», κατά τη διάρκεια συγκέντρωσης των πραξικοπηµατιών εκείνες
τις ηµέρες· βλ.Π.Πανουργιάς,Κύπρος-Ηαποχώρηση της ελληνικήςΜε-
ραρχίας την 29ην Νοεµβρίου 1967: Εθνική µειοδοσία, Αθήνα 2004, σ.

100, 111-114· πβ. Γρ.Μπονάνος, Η Αλήθεια,Αθήνα 1986, σ. 58· συνέ-
ντευξη∆.Παπαποστόλου στην εφ. Ελεύθερη Ώρα, 11Αυγούστου 1985.

21. Βλ. εφ. Πατρίς, 20 ∆εκεµβρίου 1967· πβ. «[25 Νοεµβρίου
1967:] Κατάλαβα ότι η κυβέρνηση των Συνταγµαταρχών κάτω από
την αµερικανική πίεση είχε δεχθεί τους Τουρκικούς όρους και είχε
συνθηκολογήσει» (Ν. Κρανιδιώτης, Ανοχύρωτη Πολιτεία: Κύπρος
1960-1974, Αθήνα 2000, σ. 469-470)· πβ.: «Η χούντα υποχώρησε σε
όλα τα σηµεία [και] στην Αθήνα το φιάσκο της Κύπρου είχε σοβαρές
επιπτώσεις» (Christopher Montague Woodhouse, The Rise and Fall of
the Greek Colonels, Λονδίνο 1985, ελλ. έκδοση Η άνοδος και η πτώση
των συνταγµαταρχών, Αθήνα χ.χ., σ. 69-70)· «Οι έλληνες συνταγµα-
τάρχες πανικοβλήθηκαν» … «Η απόσυρση των 10.000 Ελλήνων
στρατιωτών ήταν κόλαφος για τους Έλληνες» (Brendan O’Malley -
Ian Craig, The Cyprus Conspiracy, Λονδίνο 1999, ελλ. έκδοση Η συ-
νωµοσία της Κύπρου, Αθήνα 2002, σ. 235-236).

22. «Η ανατοµία των µεγάλων της Χούντας», εφ. Τα Νέα, 28 Ι-
ουλίου 1975, εισαγωγή και αφήγηση του φίλου του Σωτήριου Κωττα-
ρίδη, αξιωµατικού σε π.δ., επί δικτατορίας προέδρου του Γενικού Νο-
σοκοµείου Καλαµάτας.

ΟΓενικός Γραµµατέας του
Υπουργείου ∆ηµοσίας Τά-
ξεως, συνταγµατάρχης Ιω-
άννης Λαδάς



λος, ο Πέτρος Κωτσέλης και ο Νικόλαος Γκαντώνας, ό-
λοι µελλοντικοί συστασιώτες του στην απριλιανή συνω-
µοσία. Τον Αύγουστο του 1940 αποφοίτησε ως ανθυπο-
λοχαγός πεζικού23 και, κατά τη διάρκεια της κατοχής,
προσχώρησε στην οργάνωση «Ελληνικός Στρατός» (ΕΣ)
του συνταγµατάρχη Αθανάσιου Γιαννακόπουλου, υπό τον
ίλαρχο Λεωνίδα Βρεττάκο (που σε κάποια φάση το 1943
συνεργάστηκε µε τον ΕΛΑΣ, αλλά λάµβανε και οπλισµό
από τους Γερµανούς)24. Σε ένα επεισόδιο µεταξύ ΕΛΑΣ
και ΕΣ στην περιοχή του Ταΰγετου, «ήταν ο πρώτος που
σήκωσε τα χέρια ψηλά» και συνελήφθη από τον ΕΛΑΣ,
κατόπιν όµως αφέθηκε ελεύθερος25 και στη συνέχεια διέ-
φυγε στη Μέση Ανατολή, όπου φέρεται να έλαβε µέρος
σε ορισµένες επιχειρήσεις του Ιερού Λόχου, ενώ µετά την
απελευθέρωση βρέθηκε στην Αθήνα και συµµετείχε στα
γεγονότα του ∆εκέµβρη 194426.

Ο Λαδάς υπήρξε ένα από τα πρώτα στελέχη της συ-
νωµοτικής οµάδας Παπαδόπουλου (τουλάχιστον από το
1954) και όταν εκδηλώθηκε το πραξικόπηµα της 21ης Α-
πριλίου ήταν επικεφαλής της ΕΣΑ, πρωτοστατώντας στην

κατάληψη του Πενταγώνου και στο συντονισµό των εκτός
σχεδίου «Προµηθεύς» συλλήψεων εκείνης της νύκτας.
Λίγες ηµέρες µετά την εγκαθίδρυση της δικτατορίας, στις
11 Μαΐου 1967, κατέλαβε την θέση του γενικού γραµµα-
τέα στο κρίσιµο υπουργείο ∆ηµοσίας Τάξεως, έχοντας υπό
τις άµεσες διαταγές του τις δυνάµεις της αστυνοµίας και
της χωροφυλακής, που είχαν επιφορτιστεί όλη την κατα-
σταλτική δράση του καθεστώτος: συλλήψεις, ανακρίσεις
και βασανιστήρια, µεταγωγές στους τόπους εξορίας κλπ.27.
Κατά την περίοδο εκείνη απέκτησε την φήµη «βαρβά-
ρου» που, όπως έλεγε ο ίδιος, έπινε «ένα ποτήρι αίµα για
πρωινό και άλλο ένα για γεύµα»28. Στον ενάµιση χρόνο
της θητείας του σε αυτό το πόστο, φρόντιζε για την καθη-
µερινή σχεδόν προσωπική του προβολή ως διώκτη κάθε
«ανηθικότητας»: δωροδοκούµενοι υπάλληλοι, υπεύθυνοι
χαρτοπαικτικών λεσχών, ιδιοκτήτες νυκτερινών κέντρων,
χασικλήδες, γυναίκες ελευθερίων ηθών, µακρυµάλληδες
νεαροί και κυρίως «ανώµαλοι τύποι» (κατά την ορολογία
του) ήταν οι στόχοι αιφνιδιαστικών εφόδων, στις οποίες
συχνά ηγείτο ο ίδιος και ήσαν αποτέλεσµα «πληροφοριών
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23. Αποφοίτησε 145ος (µε Α.Μ. 22254). Από την τάξη εκείνη
πρώτος αποφοίτησε ο ∆ηµήτριος Οπρόπουλος (που υπέστη διώξεις ε-
πί δικτατορίας και έµεινε ανάπηρος), τρίτος ο Νικόλαος Ι. Μακαρέζος
και δέκατος ο Γεώργιος Χ. Παπαδόπουλος, που καθ’ όλη τη διάρκεια
της δικτατορίας εκαυχάτο ότι αποφοίτησε πρώτος, χωρίς κάποιος να
τολµήσει να το αµφισβητήσει δηµοσίως. Άλλοι συµµαθητές του Πα-
παδόπουλου που κατέλαβαν αξιώµατα κατά τη διάρκεια της δικτατο-
ρίας ήταν οι Σταύρος Βαρνάβας (αρχηγός επιτελείου στο υπουργείο
∆ηµοσίας Τάξεως το 1973), Κωνσταντίνος Μαυροειδής (διοικητής
της ΑΣ∆ΕΝ), Γεώργιος Ντενίσης (αρχηγός της Κυπριακής Εθνοφρου-
ράς), Οδυσσεύς Τσιλιόπουλος (υπαρχηγός Στρατού) και Γρηγόριος Γ.
Μπονάνος (υπαρχηγός Στρατού και στη συνέχεια αρχηγός Ενόπλων
∆υνάµεων).

24. Βλ. Ταξίαρχος Καραχάλιος Γεώργ., «Ιστορική έκθεσις δρά-

σεως Ανταρτικών οµάδων Ε.Σ. (Τριφυλίας - Ολυµπίας)», 11 Ιανουαρί-
ου 1958, ΓΕΣ/∆ΙΣ, Αρχεία Εθνικής Αντίστασης (1941-1944), Αθήνα
1998, τ. 5, σ. 442-493· πβ. αφήγηση Κωτταρίδη, ό.π.

25. Θα τον εκτελούσαν αν δεν επενέβαιναν οι αγγλικές αποστο-
λές, µια από τις οποίες βρισκόταν υπό τη διοίκηση του σµήναρχου
Τάσου Μήνη, που είχε πέσει µε αλεξίπτωτο στον Ταΰγετο (που επίσης
συνελήφθη επί δικτατορίας και βασανίστηκε στην ΕΣΑ)· βλ. αφήγηση
Κωτταρίδη, ό.π.

26. Κατά δήλωση του ίδιου του Ι. Λαδά, εφ. Τα Νέα, 19 Αυγού-
στου 1975.

27. Βλ. εφ. Μακεδονία, 12 Μαΐου 1967.
28. Cyrus Sulzberger, An Age of Mediocrity: Memoirs and

Diaries, 1963-1972, Νέα Υόρκη 1973, σ. 460-461 και εφ. Το Βήµα, 9
Αυγούστου 1974.



που είχε προσωπικώς ο κ. γραµµατεύς», όπως ανέφεραν
χαρακτηριστικά τα διατεταγµένα σχετικά αφιερώµατα των
εφηµερίδων29.

Η φήµη του απέκτησε διεθνείς διαστάσεις τον Ιούλιο
του 1968, όταν συνέλαβε και ξυλοκόπησε µέσα στο ίδιο
του το γραφείο τους Τάκη Λαµπρία και Γιάννη Λάµψα,
διευθυντικά στελέχη τότε του περιοδικού Εικόνες, κραυ-
γάζοντας ότι «η Εθνική Επανάστασις της 21ης Απριλίου
δεν θα εγκαταλείψη ποτέ τα άγια τοις κυσί», και στη συ-
νέχεια τους παρέπεµψε σε δίκη µε την κατηγορία «ασέ-
µνου δηµοσιεύµατος προσβάλλοντος την µνήµην των πε-
ρισσοτέρων εκ των πνευµατικών και πολιτικών ηγετών
της Αρχαίας Ελλάδος», εξαιτίας της δηµοσίευσης κάποι-
ου υπαινιγµού για την οµοφυλοφιλία στην αρχαιότητα. Η
καταγγελία της κακοποίησης από το BBC προκάλεσε την
περίφηµη δήλωσή του ότι «οι οµοφυλόφιλοι υποστηρίζο-
νται µεταξύ των»30.

Η ειρωνεία είναι ότι αυτός ο υπερασπιστής της «ηθι-
κής», το άλλοτε «παιδί της εκκλησίας, της λαµπάδας και
της αγιαστούρας»31, ήταν στην πραγµατικότητα ο ίδιος
«φανατικός των κακόφηµων σπιτιών, βλάσφηµος, νυχτό-
βιος, χαρτοπαίκτης, φιγουρατζής, πίσω από τα µαύρα
γυαλιά του που τα φορούσε νύκτα-µέρα, [ενώ] τα χα-
στούκια και το περίστροφό του ήταν τα πιο “πειστικά”
του επιχειρήµατα»32. Ακόµη και ο συστασιώτης του Στυ-
λιανός Παττακός, έφθασε στο σηµείο να τον κατηγορήσει
ευθέως ότι «ρουσφετολογεί κατά χειρότερον των παλαιο-
κοµµατικών τρόπον, υβρίζει τους πάντας χυδαίως [και]
συλλαµβάνει αυθαιρέτως»33. Ο Γιάννης Λαδάς, παρατη-
ρεί ένας παλαιός του φίλος, «αυτός που όλοι οι Έλληνες
γνώρισαν σαν τύπο παλληκαρά των παλιών καφωδείων,
προσωποποιούσε τη συνείδηση και το ηθικό υπόβαθρο
των συνωµοτών της 21ης Απριλίου»34. Κατά καιρούς του
είχαν αποδοθεί οι προσωνυµίες «µικρός Ρεµς» και «Μπέ-
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29. Βλ. ενδεικτικά δηµοσιεύµατα στην εφ. Το Βήµα (6 και 12 ∆ε-
κεµβρίου 1967, 7 και 26 Ιανουαρίου 1968, 18 Φεβρουαρίου 1968) και
Τα Νέα (29 Αυγούστου 1968, 12 Σεπτεµβρίου 1968, 4 Νοεµβρίου
1968).

30. Βλ. τις σχετικές ανακοινώσεις του Ι. Λαδά (εφ. Το Βήµα, 24
Ιουλίου 1968 και Τα Νέα, 1 Αυγούστου 1968)· περιγραφή του επεισο-
δίου από τον αρθρογράφο των New York Times Cyrus Sulzberger, στις
18 ∆εκεµβρίου 1968 (Cyrus Sulzberger, An Age, ό.π. και εφ. Το Βήµα,
9 Αυγούστου 1974) και από τον τότε διευθυντή του περιοδικού Κ.
Ψύχα (εφ. Τα Νέα, 26 Σεπτεµβρίου 1974)· πβ. σχετική αναφορά στο
άρθρο του ∆ιονύση Γουσέτη, «Οι ανδροπρεπείς των Βαλκανίων», εφ.
Καθηµερινή, 20 Οκτωβρίου 2010.

31. Κατάθεση του φίλου του Λυκούργου Γαϊτανάρου, όπως πα-
ρατίθεται στο αφιέρωµα «Η ανατοµία των µεγάλων της Χούντας»,
εφ. Τα Νέα, 28 Ιουλίου 1975.

32. στο ίδιο.
33. Επιστολή Στ. Παττακού προς Γ. Παπαδόπουλο, 8 Σεπτεµβρί-

ου 1970, όπως αναδηµοσιεύεται από τον Σ. Γρηγοριάδη, Ιστορία της
Συγχρόνου Ελλάδος 1941-1944: Η ∆ικτατορία, τ. 6, Αθήνα 1975, σ.
186-187.

34. Αφήγηση ανώνυµου συµµαθητή του στην Καλαµάτα, «Η α-
νατοµία των µεγάλων της Χούντας», εφ. Τα Νέα, 28 Ιουλίου 1975.

35. Έχει ενδιαφέρον η διπλή αυτή αναφορά, αφενός στον σκλη-
ροτράχηλο επικεφαλής των ναζιστικών Ταγµάτων Εφόδου, που βοή-
θησε τον Χίτλερ να καταλάβει την εξουσία, αλλά στη συνέχεια εκκα-
θαρίστηκε το 1934, όταν ο φανατισµός και οι εξαλλοσύνες του εµπό-
διζαν την απαραίτητη αποδοχή του Φύρερ από την συντηρητική γερ-
µανική άρχουσα τάξη· και αφετέρου στον επί Στάλιν επικεφαλής της
NKVD που έλεγχε τις πανίσχυρες δυνάµεις ασφαλείας του σοβιετικού
καθεστώτος, ο οποίος στο τέλος ισχυρίστηκε ότι δηλητηρίασε τον
προστάτη του, γεγονός που δεν στάθηκε αρκετό για να τον σώσει από
την εκτέλεση το 1953· βλ. «Η ανατοµία των µεγάλων της Χούντας»,
εφ. Τα Νέα, 29 Ιουλίου 1975 και την κατάθεση του ταξιάρχου ∆ηµή-
τριου Οπρόπουλου, εφ. Τα Νέα, 5 Αυγούστου 1975.



ρια»35, και εφέρετο ως ο «φανατικός της δεξιάς πτέρυγος
και ο σφόδρα αντιµοναρχικός παράγων της Χούντας», ε-
νώ κατηγορούσε την Αµερική ότι «δεν καταλάβαινε το
καθεστώς, ούτε και το βοηθούσε»36.

Η προσωποποίηση στον Λαδά του ισχυρού πόλου της
«εξτρεµιστικής» πτέρυγας του καθεστώτος είχε πλήρως
υιοθετηθεί από την αµερικανική πλευρά. Είναι ενδεικτική
µια αναφορά του Talbot στις 10 Ιανουαρίου 1968, σύµ-
φωνα µε την οποία είχε ξεσπάσει έντονη διαµάχη στο ε-
σωτερικό της Χούντας, «µεταξύ της οµάδας των Παπαδό-
πουλου-Μακαρέζου και εκείνης του Λαδά», µε αντικείµε-
νο την ηµεροµηνία διεξαγωγής των µελλοντικών εκλο-
γών, καθώς και µε τις αλλαγές στο σχέδιο συντάγµατος
που προωθούσαν οι «σκληροπυρηνικοί»37. Κινούµενος
στο ίδιο µήκος κύµατος στην συζήτηση που είχε µε τον
Ανδρέα Παπανδρέου τρεις ηµέρες αργότερα, στις 13 Ια-
νουαρίου 1968, ο αµερικανός πρεσβευτής παρατήρησε ό-
τι ο Γεώργιος Παπαδόπουλος ήταν «µετριοπαθής λογικός

άνθρωπος, µε µεγάλη πολιτική οξυδέρκεια», αλλά, «ατυ-
χώς περιστοιχιζόταν από κάµποσους εξτρεµιστές αξιωµα-
τικούς, όπως λόγου χάριν τον συνταγµατάρχη Λαδά» και,
ως εκ τούτου, η αµερικανική κυβέρνηση ήταν υποχρεω-
µένη να στηρίξει τον Παπαδόπουλο προκειµένου «να µην
ανατραπεί από τους σκληρούς της Χούντας»38.

Κινήσεις στρατιωτικών µονάδων

Μέσα στο κλίµα αυτό, αποκτά ιδιαίτερο ενδιαφέρον ένα
απόρρητο τηλεγράφηµα της CIA από την Αθήνα στις 18
Ιανουαρίου 1968, µε τίτλο «Στρατιωτικές κινήσεις υπο-
δηλούσες πιθανό συναγερµό»39, στο οποίο αναφέρεται
µεταξύ των άλλων ότι
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«Στρατιωτικές
κινήσεις υποδη-
λούσες πιθανό

συναγερµό» στην
Αθήνα, όπως κα-
ταγράφονται στο
απόρρητο τηλε-
γράφηµα της CIA

(18.1.1968)

36. Cyrus Sulzberger, An Age, ό.π. και εφ. Το Βήµα, 9 Αυγού-
στου 1974· πβ. σχόλιο του τότε ταγµατάρχη Γεώργιου Κωνσταντό-
πουλου, διοικητή των αλεξιπτωτιστών που κατέλαβαν το Πεντάγωνο
την 21 Απριλίου : «Εάν µου έλεγες εµένα τον πρώτο καιρό “ποιον πα-
ραδέχεσαι;”, θα σου έλεγα Λαδά» … «Άµα µου έλεγες “ψήφισε τον
πιο δυνατό της επαναστάσεως”, θα ψήφιζα Λαδά, στο λέω εγώ» …
«Μου έκανε εντύπωση ο δυναµισµός» (συνέντευξη στον συγγραφέα
του παρόντος).

37. Βλ. Telegram 3122 from the Embassy in Greece to the
Department of State, Athens, January 10, 1968, (αναφερόµενο σε σχό-
λιο στο FRUS, τ. XVI, ντοκ. 354, ό.π.).

38. Βλ. Α. Παπανδρέου, Η ∆ηµοκρατία, ό.π., σ. 411-412.
39. Το έγγραφο αυτό δεν είναι δηµοσιευµένο. Φυλάσσεται στην

προεδρική βιβλιοθήκη Johnson, στο Ώστιν του Τέξας, και αποκτήθηκε
(µαζί µε πολλά άλλα) το 2008, χάρις στις άοκνες προσπάθειες του κα-
λού φίλου και συνεργάτη Σπύρου ∆ραΐνα.



κατά τη διάρκεια της νύκτας της [Τετάρτης] 17 Ιανουαρίου και
τα ξηµερώµατα της [Πέµπτης] 18 Ιανουαρίου, διάφορες κινή-
σεις τεθωρακισµένων και αρµάτων µάχης έλαβαν χώρα στην
περιοχή των Αθηνών (Αµπελόκηποι) και µεµονωµένα άρµατα
κινήθηκαν επί της οδού Αθηνών-Ελευσίνας. Επίσης, περί την
1η πρωινή της 18 Ιανουαρίου, ο ραδιοφωνικός σταθµός και το
τηλεγραφείο της Θεσσαλονίκης τέθηκαν υπό στρατιωτική φρού-
ρηση (κοµµάντος). [3 λογοκριµένες αράδες] Σύµφωνα µε α-
ξιωµατούχους του Υφυπουργείου Τύπου, είχε κηρυχθεί µερική
κατάσταση συναγερµού. [3 λογοκριµένες αράδες]
Στις 11 το πρωί της 18 Ιανουαρίου, ο Αντιπρόεδρος της Κυ-
βέρνησης και Υπουργός Εσωτερικών Στυλιανός Παττακός έ-
κανε µια δήλωση σε επιλεγµένους ξένους ανταποκριτές, ανα-
φέροντας ότι «η Ελλάς είναι ισχυρά, δεν ανησυχεί εξ αιτίας
των κυκλοφορουσών φηµών και, εάν απαιτηθεί, είναι ικανή
να συναντηθεί εις το πεδίον της µάχης µε τους εχθρούς της
και ενίους των φίλων της, οίτινες επιθυµούν να γίνει η Ελλάς
νέον Βιετνάµ»40.
Σχόλιο [της CIA]: Η προαναφερόµενη δραστηριότητα ερµηνεύ-
θηκε αρχικά ως αποτέλεσµα σύγκρουσης µεταξύ του Πρωθυ-
πουργού Γεώργιου Παπαδόπουλου και του Συνταγµατάρχου Ιω-
άννου Λαδά, Γενικού Γραµµατέως του Υπουργείου ∆ηµοσίας Τά-

ξεως. Στη συνέχεια όµως, εκτιµήθηκε ως ένδειξη νευρικότητας
του καθεστώτος έναντι άλλης, άγνωστης, απειλής [όπως] µιας
πιθανής ανακοίνωσης στον τύπο εκ µέρους του βασιλέως Κων-
σταντίνου ή του πρώην βουλευτού της ΕΚ Ανδρέα Παπανδρέου41.

Σύµφωνα πάντως µε µια [µη αποκαλυπτόµενη] πηγή,
«η κίνηση των µονάδων υποδεικνύει ότι το καθεστώς α-
νησυχεί για εσωτερικά ζητήµατα µάλλον, παρά για διε-
θνή». Σε σχέση µε µια «πιθανή σύγκρουση µεταξύ Λαδά
και Παπαδόπουλου» το σχόλιο [3 αράδες] της ίδιας πηγής
έχει λογοκριθεί στο έγγραφο που έχουµε στη διάθεσή
µας, το οποίο αποχαρακτηρίστηκε (και µόνον µερικώς)
µόλις το 200442.

Αξιοσηµείωτη είναι η αναφορά ότι, πέραν της περιο-
χής Αµπελοκήπων, υπήρξαν κινήσεις στρατιωτικών µονά-
δων και επί της οδού Αθηνών-Ελευσίνας, ιδιαίτερα εάν
συνεκτιµηθεί µε το γεγονός ότι το 1975, κατά τη διερεύ-
νηση της υπόθεσης του θανάτου του στρατιώτη, υπήρξε η
πληροφορία ότι «ανταλλάχθηκαν πυρά µεταξύ στρατιω-
τών της Ίλης Τεθωρακισµένων και στρατιωτών µιας µο-
νάδας» … «που εδρεύει στην Ελευσίνα»43.

13ΠΡΟΣΕΓΓΙΣΕΙΣ

40. Απόηχος αυτής της δήλωσης ανιχνεύεται σε συνέντευξη που
παραχώρησε (στις 22 Ιανουαρίου) ο Παττακός, δηλώνοντας ότι το µό-
νον που «αγωνιζόµεθα να διατηρήσωµεν είναι η ειρήνη, την οποίαν
µερικοί δεν επιθυµούν, προσπαθούντες να δηµιουργήσουν ένα Βιετ-
νάµ» (εφ. Μακεδονία, 23 Ιανουαρίου 1968).41. Οι αναφερόµενες στο
έγγραφο της CIAως «πιθανές» επικείµενες ανακοινώσεις στον τύπο εκ
µέρους του Κωνσταντίνου ή του Ανδρέα Παπανδρέου, υπήρξαν πράγ-
µατι. Στις 18 Ιανουαρίου δόθηκε µια σηµαντική συνέντευξη του Αν-
δρέα Παπανδρέου (η πρώτη µετά την απελευθέρωσή του και την έξο-
δο από την Ελλάδα) στον Eric Rouleau της γαλλικής εφ. Le Monde, ε-
νώ την εποµένη δόθηκε επίσης µια συνέντευξη του Κωνσταντίνου
στο BBC. Βλ. εφ. Ταχυδρόµος Αλεξάνδρειας, 20 Ιανουαρίου 1968· εφ.
Le Monde (selection hebdomadaire), 31 Ιανουαρίου 1968· Λεωνίδας

Αλ. Παπάγος, Σηµειώσεις 1967-1977, Αθήνα 1999, σ. 65-66.
42. Central Intelligence Agency, Intelligence Information Cable,

Secret, IN 32971, 181803Z, «Military movements indicating possible
alert», source [λογοκριµένη], January 18, 1968, LBJ Library, Box 127.

43. Βλ. εφ. Τα Νέα, 7 Ιουνίου 1975. ∆εν στερείται ίσως σηµα-
σίας και ένα επεισόδιο µη επαρκώς µεν χρονολογηµένο, που οπωσδή-
ποτε όµως εµπίπτει σε αυτήν την περίοδο. Ως γνωστόν, µετά το απο-
τυχόν βασιλικό κίνηµα, οι φανατικότεροι αξιωµατικοί έσπευσαν να
καθαιρέσουν τις φωτογραφίες του βασιλιά από τα γραφεία τους, στη
συνέχεια όµως δόθηκε εντολή από τον Παπαδόπουλο να αναρτηθούν
εκ νέου. Σύµφωνα µε µεταγενέστερο δηµοσίευµα, όταν κατά τη διάρ-
κεια επιθεώρησης του αντιστράτηγου Αγγελή εκείνες ακριβώς τις η-
µέρες στο Γουδί, ο αρχηγός του ΓΕΣ ζήτησε εξηγήσεις από τον διοι-



Σε σχέση µε τα παραπάνω, θα πρέπει να αναγνωστεί
και το επόµενο αξιοσηµείωτο ειδησάριο της 19ης Ιανουα-
ρίου 1968, που εντοπίστηκε στην (φίλα προσκείµενη στο
καθεστώς) οµογενειακή εφηµερίδα Ταχυδρόµος της Αλε-
ξάνδρειας:

∆ιεσαφηνίσθη χθες ότι τα επτά άρµατα µάχης τα οποία είχον
εµφανισθή την Τετάρτην [17 Ιανουαρίου] προ της Αµερικανι-
κής Πρεσβείας, ωδηγούντο προς επιδιόρθωσιν. Ενωρίτερον εί-
χεν µεταδοθή ότι την Τετάρτην αι Ένοπλοι δυνάµεις της Ελλά-
δος είχον τεθή εν επιφυλακή44.

∆εν στερείται εξάλλου ενδιαφέροντος και µια αντα-
πόκριση της βρετανικής εφηµερίδας Observer από την Α-
θήνα εκείνων των ηµερών, σύµφωνα µε την οποία:

αξιωµατικοί που κατέχουν θέσεις στην Κυβέρνηση, ακούσθηκαν
να οµολογούν ότι την περασµένη Τετάρτη (17 Ιανουαρίου 1968)
ξεσκεπάστηκε µυστική συνάντηση δυσαρεστηµένων αξιωµατι-
κών και έκτοτε η κατάσταση είναι τεταµένη και αβέβαιη.Ένα άλ-
λο περίεργο επεισόδιο συνέβη τις ίδιες ηµέρες όταν ο λογοκριτής
διέταξε να δηµοσιευθεί φωτογραφία του Αντιπροέδρου της Κυ-
βερνήσεωςΣτ.Παττακού µε τονΓενικόΓραµµατέα τουΥπουργεί-
ου ∆ηµοσίας Τάξεως Ι. Λαδά, ο οποίος θεωρείται ένας από τους

«σκληρούς» της «Επαναστατικής Επιτροπής» της χούντας, ενώ
επί αρκετές ώρες είχε αναστείλει την δηµοσίευση άλλης φωτο-
γραφίας µε τον Γ. Παπαδόπουλο στο Γενικό Επιτελείο Ναυτι-
κού. Τελικά δηµοσιεύθηκε και η φωτογραφία του Πρωθυπουρ-
γού, αλλά σε λιγότερο εµφανή θέση από την προηγούµενη. Η
σχετική διαταγή δόθηκε λίγο προτού τυπωθούν οι εφηµερίδες45.

Η βρετανική ανταπόκριση επιβεβαιώνεται ώς ένα ση-
µείο και από την περαιτέρω έρευνά µας. Πράγµατι, στην
πρώτη σελίδα της εφηµερίδας Το Βήµα της 18 Ιανουαρίου
υπάρχει φωτογραφία του Παττακού µε τον Λαδά καθώς
κόβουν τη βασιλόπιτα στη Σχολή Χωροφυλακής, ενώ η ε-
πίσκεψη του Παπαδόπουλου στο ΓΕΝ εµφανίζεται στην
όγδοη σελίδα46. Το παιχνίδι µε τις φωτογραφίες συνεχίζε-
ται για δύο ηµέρες ακόµη και κορυφώνεται µε θριαµβευ-
τικά πρωτοσέλιδα του Παπαδόπουλου (µε αφορµή «βα-
ρυσήµαντο» λόγο του προς τους αξιωµατικούς των σω-
µάτων ασφαλείας στις 20 Ιανουαρίου), ενώ δηµοσιεύο-
νται επίσης προφανώς επί τούτου επιλεγµένες φωτογρα-
φίες, που δείχνουν είτε και τους τρεις µαζί είτε την επιδει-
κτική χειραψία Παπαδόπουλου-Λαδά ενώπιον των φωτο-
γράφων στην είσοδο του κινηµατοθέατρου Παλλάς47.
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κητή του Συγκροτήµατος Τεθωρακισµένων για την απουσία εικόνων
του Κωνσταντίνου, ο ταξίαρχος Γαλατσάνος του απήντησε: «Εγώ, κύ-
ριε αρχηγέ τις κατέβασα αφού εξήγησα στους αξιωµατικούς µου γιατί
πρέπει να κατέβουν. Τώρα πρέπει να έρθει άλλος διοικητής για να
τους εξηγήσει γιατί πρέπει να ανέβουν». Στην επιµονή του Αγγελή,
που συνέχισε να τον παρατηρεί για απειθαρχία παρουσία τρίτων, ο
Γαλατσάνος αντέδρασε «θέτοντας σε ετοιµότητα ένα ουλαµό αρµά-
των», µε αποτέλεσµα ο αρχηγός του ΓΕΣ να αναγκαστεί να αποχωρή-
σει. Τελικώς, µε τη µεσολάβηση των Παπαδόπουλου και Παττακού,
το επεισόδιο θεωρήθηκε λήξαν (εφ. Το Βήµα, 17 Νοεµβρίου 1976).
∆εν θα δίναµε σηµασία σε αυτό το µάλλον υπερβολικό δηµοσίευµα,
εάν δεν αφορούσε στρατιωτικές κινήσεις στον συγκεκριµένο τόπο

(Γουδί) και χρόνο (∆εκέµβριος 1967-Ιανουάριος 1968), και εάν δεν ε-
νέπλεκε έναν από τους κατηγορουµένους (Γαλατσάνο) της υπόθεσης
του θανάτου του στρατιώτη Θωµά Ροΐδη.

44. Βλ. εφ. Ταχυδρόµος Αλεξανδρείας, 19, 20 και 25 Ιανουαρίου
1968.

45. Βλ. εφ. Observer, 21 Ιανουαρίου 1968· πβ. εφ. Ριζοσπάστης,
3 Σεπτεµβρίου 1976.

46. Εντούτοις στα Νέα της ίδιας ηµέρας, η φωτογραφία του Πα-
παδόπουλου εµφανίζεται στην πρώτη σελίδα και εκείνη των Λαδά-
Παττακού στην έβδοµη.

47. Βλ. εφ. Το Βήµα και Μακεδονία 21 Ιανουαρίου 1968, Τα Νέα
22 Ιανουαρίου 1968.



Μέσα σε αυτό τον ορυµαγδό των φηµών, ο υφυπουρ-
γός Τύπου του δικτατορικού καθεστώτος Μιχαήλ Σιδερά-
τος αναγκάστηκε τελικώς, στις 29 Ιανουαρίου 1968, να
κάνει δηλώσεις στο ΕΙΡ κατά των «ψιθυριστών», καταγγέ-
λοντας ότι έχουν εγκαινιάσει µια «καλώς ωργανωµένην
συκοφαντικήν εκστρατείαν µε στόχον την Επανάστασιν
και την Εθνικήν Κυβέρνησιν», και αναφέροντας ως πρό-
σφατα παραδείγµατα τις «φήµες» των τελευταίων ηµερών:

Την µιαν ηµέραν ο Πρωθυπουργός κ. Παπαδόπουλος είχε συλ-
λάβει δήθεν αντίπαλόν του εν τη κυβερνήσει Γενικόν Γραµµα-
τέα υπουργείου. Την εποµένην ο Γενικός Γραµµατεύς είχε συλ-
λάβει τον κ. Πρωθυπουργόν. Την µεθεποµένην είχεν συλληφθεί,
κατά τους ψιθυριστάς, και από τους δύο ο Αντιπρόεδρος της
Κυβερνήσεως κ. Στυλιανός Παττακός48.

Business as usual

Τελικώς, εφαρµόζοντας την εντολή που έλαβε από την
κυβέρνησή του, ο Talbot επισκέφθηκε πράγµατι δηµο-
σίως τον Πιπινέλη στις 23 Ιανουαρίου και την εποµένη ο
εκπρόσωπος του State Department, Robert McCloskey,
δήλωνε ότι δεν κρίθηκε αναγκαία µια «επίσηµος πράξις ή
δήλωσις αναγνωρίσεως», καθώς οι Ηνωµένες Πολιτείες
«ουδέποτε διέκοψαν επισήµως τας διπλωµατικάς των

σχέσεις µετά της Ελλάδος αλλά µόνον τας επισήµους ε-
παφάς», προσθέτοντας ότι η αµερικανική κυβέρνηση εξα-
κολουθούσε να θεωρεί τον βασιλέα Κωνσταντίνο «ως αρ-
χηγόν του Ελληνικού κράτους» και την κυβέρνηση των
Αθηνών ως «κυβέρνησιν της Ελλάδος». Οι σχέσεις «µε-
ταξύ του βασιλέως και της κυβερνήσεως των Αθηνών»,
κατέληξε εµφαντικά ο McCloskey, «αποτελούν εξ ολο-
κλήρου Ελληνικόν θέµα»49.

Είχε προηγηθεί η αναγνώριση της στρατιωτικής κυ-
βέρνησης από την Τουρκία, στις 20 Ιανουαρίου, και ακο-
λούθησαν τις αµέσως επόµενες ηµέρες η Ισπανία, η Με-
γάλη Βρετανία, η Σοβιετική Ένωση, η Αυστραλία, η
Πορτογαλία, η Νότιος Αφρική, η Αίγυπτος και στη συνέ-
χεια οι υπόλοιπες χώρες50.

Τρεις µόλις ηµέρες µετά την επίσηµη συνάντηση
Talbot-Πιπινέλη άρχισαν να καταφθάνουν στην Αθήνα ο
ένας µετά τον άλλο οι ανώτατοι αξιωµατούχοι του ΝΑΤΟ,
αρχής γενοµένης από τον διοικητή της 6ης Τακτικής Αε-
ροπορικής ∆ιοίκησης Αµερικανό πτέραρχο James Tipton
και τον διοικητή των χερσαίων δυνάµεων ΝΑ Ευρώπης
Αµερικανό στρατηγό William Dick51.

Παράλληλα, προφανώς στο πλαίσιο επίδειξης καλής
θέλησης, το καθεστώς απελευθέρωνε, στις 27 Ιανουαρίου
1968, τον Μίκη Θεοδωράκη (προσωρινά, όπως αποδεί-
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48. Βλ. εφ. Μακεδονία, 30 Ιανουαρίου 1968.
49. Βλ. εφ. Το Βήµα, 25 Ιανουαρίου 1968.
50. Βλ. εφ. Το Βήµα 21, 26 και 27 Ιανουαρίου 1968 και Ταχυδρό-

µος Αλεξανδρείας, 24 Ιανουαρίου 1968. Η Γιουγκοσλαβία και η
Βουλγαρία ακολούθησαν την άνοιξη του 1968· βλ. Σ. Βαλντέν, Παρά-
ταιροι εταίροι: Ελληνική ∆ικτατορία, Κοµµουνιστικά Καθεστώτα και
Βαλκάνια (1967-1974), Αθήνα 2009, σ. 463.

51. Βλ. εφ. Μακεδονία, 26 Ιανουαρίου 1968 και Ταχυδρόµος Α-
λεξανδρείας, 28 Ιανουαρίου 1968· πβ. το σχόλιο του περιοδικού Time

(2 Φεβρουαρίου 1968): «Whether loved or not, the junta led by
Colonel-turned-Premier George Papadopoulos has proved two crucial
facts beyond doubt: 1) it exercises absolute control over Greece and 2)
it is able to do so without the blessing of exiled King Constantine. In
recognition of those realities, 13 nations, including the U.S., Britain
and the Soviet Union, last week resumed normal relations with the
Papadopoulos government. That ended the diplomatic boycott that
foreign nations had imposed on the Athens regime since King
Constantine fled to Rome last December after his abortive coup».



χθηκε στη συνέχεια), ενώ δύο ηµέρες αργότερα ανακοι-
νωνόταν ότι αφέθηκαν ελεύθεροι 86 «εκτοπισµένοι κοµ-
µουνισταί και κοµµουνίστριαι» από τα στρατόπεδα συ-
γκέντρωσης της Γυάρου και της Λέρου52.

Άπαρση

Και η νέα σελίδα στις χουντο-αµερικανικές σχέσεις επι-
σφραγίστηκε συµβολικά µε την επίσηµη πρόσκληση στον
Παπαδόπουλο να επισκεφθεί στις 15 Φεβρουαρίου το αε-
ροπλανοφόρο Franklin D. Roosevelt που ναυλοχούσε ε-
κείνες τις ηµέρες στο Φαληρικό ∆έλτα, επικεφαλής µοί-
ρας κρούσεως του 6ου Στόλου. Ο αµερικανός πρεσβευ-
τής είχε προσωπικά εισηγηθεί στο State Department την
πρόσκληση προκειµένου να βελτιωθεί η «σχέση εµπιστο-
σύνης» µε τον δικτάτορα53.Της επίσκεψης Παπαδόπουλου
προηγήθηκε, δύο ηµέρες νωρίτερα (13 Φεβρουαρίου), η
επίσκεψη στο ίδιο πλοίο της ηγεσίας της ΚΥΠ (αντιστρά-
τηγος Χατζηπέτρος, αντισυνταγµατάρχης Ρουφογάλης)
και τριών ισχυρών γενικών γραµµατέων (συνταγµατάρχες
Σταµατελόπουλος και Μέξης, πλοίαρχος Λαγονίκας).

Τον Γ. Παπαδόπουλο, συνοδευόµενο από τον αδελφό
του Κ. Παπαδόπουλο, τους Παττακό και Μακαρέζο και
τον αντιστράτηγο Αγγελή, υποδέχθηκαν επί του σκάφους
ο ίδιος ο Talbot και ο ναύαρχος Valdemart Lambert, ενώ
παιάνιζε προς τιµήν τους η µπάντα, και επακολούθησαν
επίσηµο γεύµα και στη συνέχεια αεροναυτικές επιδείξεις
της µοίρας στον Σαρωνικό. Η τελετή έκλεισε µε τους επι-
σκέπτες να επιβιβάζονται σε τρία αεροσκάφη του αερο-
πλανοφόρου, που τους µετέφεραν στο αεροδρόµιο του
Ελληνικού.

Μια εξίσου σηµαντική είδηση, ωστόσο, ήλθε την ε-
ποµένη ηµέρα. Στις 17 Φεβρουαρίου 1968, µε Βασιλικό
∆ιάταγµα υπογεγραµµένο από τους Ζωιτάκη και Παπαδό-
πουλο, οδηγήθηκαν σε αποστρατεία δεκατρείς αξιωµατι-
κοί που κατείχαν κυβερνητικές θέσεις (γενικοί γραµµα-
τείς υπουργείων, ΕΟΤ, ΥΠΑ, ΟΑΕ∆, ΕΙΡ κλπ.)54. Τα περι-

16 ΠΡΟΣΕΓΓΙΣΕΙΣ

52. Βλ. εφ. Τα Νέα, 29 Ιανουαρίου 1968, Το Βήµα, 30 Ιανουαρί-
ου 1968.

53. Βλ. Telegram 3394 from the Embassy in Greece to the
Department of State, Athens, February 1, 1968, αναφερόµενο στο
Telegram from the Embassy in Greece to the Department of State,
Athens, February 2, 1968, 1600Z (Department of State, Central Files,
POL GREECE-US). Η εισήγηση έγινε δεκτή από το State Department
αυθηµερόν· πβ. FRUS, τ. XVI, ντοκ. 360, σ. 741-743.

54. Παραιτήθηκαν οι Κ. Καρύδας, Γ. Αναστασόπουλος, Π. Κω-
τσέλης, Ν. Γκαντώνας, Ι. Λαδάς, Κ. Παπαδόπουλος, Α. Μέξης, ∆.
Σταµατελόπουλος, Μ. Μπαλόπουλος, Κ. Ασλανίδης, Α. Σκαρµαλιω-
ράκης, Ι. Παλαιολόγου και ∆. Λαγωνίκας.

Το αεροπλανοφόρο Franklin D. Roosevelt
υποδέχθηκε την ηγεσία της στρατιωτικής δικτατορίας

στο Φαληρικό ∆έλτα, στις 15.2.1968.



θώρια αντίδρασής τους ήταν πολύ περιορισµένα, καθώς
είχε προηγηθεί η εθελούσια αποστρατεία της ηγετικής
τριανδρίας55. Με τον τρόπο αυτό, µέσα σε µια νύκτα, τα
«θυµοειδή πρωτοπαλίκαρα της εσωτερικής αντιπολίτευ-
σης» του καθεστώτος, απέβαλαν σηµαντικό µέρος της ε-
πιρροής τους, χάνοντας την οργανική επαφή µε το σώµα
των αξιωµατικών και τις µάχιµες µονάδες56. Ανάµεσά
τους και ο συνταγµατάρχης Λαδάς. Η µακρόχρονη συµ-
µετοχή του στο στενό πυρήνα της συνωµοτικής οµάδας
και ο σηµαντικός του ρόλος στο πραξικόπηµα δυσχέραι-
ναν την πλήρη περιθωριοποίησή του και ο Παπαδόπου-
λος επέλεξε τον βαθµιαίο αφοπλισµό του.

Η επόµενη φάση της αποδυνάµωσης ακολούθησε εν-
νέα µήνες αργότερα. Στις 25 Νοεµβρίου 1968 µετατέθη-
καν αιφνιδίως, ο µεν Πέτρος Κωτσέλης, από τη γενική
γραµµατεία του υπουργείου Εσωτερικών σε εκείνη του υ-

πουργείου ∆ηµ. Τάξεως ο δε Ιωάννης Λαδάς, από τη γενι-
κή γραµµατεία του υπουργείου ∆ηµ. Τάξεως σε εκείνη
του υπουργείου Εσωτερικών57. Με την κίνηση αυτή ο τε-
λευταίος, αφενός απώλεσε την όποια ισχύ είχε συγκε-
ντρώσει στο πόστο εκείνο και τον έλεγχο επί των σωµά-
των ασφαλείας, αφετέρου τέθηκε υπό την επιτήρηση του
Παττακού58. Ο Λαδάς αποδέχθηκε, θέλοντας και µη, την
µετάθεση στη νέα του θέση, στην οποία παρέµεινε µέχρι
τον Αύγουστο του 1971, µη ασχολούµενος «σχεδόν καθό-
λου» µε το έργο του υπουργείου, προτιµώντας αντ’ αυτού
να «κατασκοπεύει», να «ασχολείται µε την κριτική του
έργου των άλλων και δη οξέως» και να περιοδεύει ανά
την Ελλάδα, συνοδευόµενος από την ισχυρή προσωπική
του φρουρά59. Ακολούθησε η αποµάκρυνσή του για ένα
χρόνο από την Αθήνα, όταν απεστάλη ως υφυπουργός γε-
νικός διοικητής Θεσσαλίας, µέχρι τον Αύγουστο του
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55. Στις 20 ∆εκεµβρίου 1967, είχαν αποστρατευθεί «τη αιτήσει
τους» οι Γ. Παπαδόπουλος, Στ. Παττακός και Ν. Μακαρέζος, κίνηση
που είχε προβληθεί ως «υψηλόν δίδαγµα ηθικής και θυσίας προς το
Έθνος» (βλ. εφ. Τα Νέα, 21 ∆εκεµβρίου 1967)· τελευταίος αποστρα-
τεύθηκε ο ∆. Πατίλης τον Μάρτιο του 1968. Έκτοτε, από τον αρχικό
πυρήνα των συνωµοτών, στο στράτευµα παρέµειναν ο Αντ. Λέκκας
(µέχρι την αποστράτευσή του το 1970) και ο ∆. Ιωαννίδης.

56. Βλ. ενδεικτικά Σ. Γρηγοριάδης, Ιστορία, ό.π., τ. 5, σ. 241-
242.

57. Μετατέθηκαν επίσης ο ∆. Σταµατελόπουλος, από τη γενική
γραµµατεία του υπουργείου Συγκοινωνιών σε εκείνη του ΕΟΤ και ο
Μ. Μπαλόπουλος, από τη γενική γραµµατεία του ΕΟΤ σε εκείνη του
υπουργείου Συγκοινωνιών. Ο Σταµατελόπουλος υπέβαλε παραίτηση,
που έγινε αµέσως δεκτή· βλ. ΦΕΚ, τχ. Γ΄, 393/1968 και 394/1968.

58. Βλ. σχετικά Σ. Γρηγοριάδης, Ιστορία, ό.π., σ. 300-301.
59. Βλ. επιστολή Στ. Παττακού προς Γ. Παπαδόπουλο, 8 Σεπτεµ-

βρίου 1970, όπως αναδηµοσιεύεται από τον Σ. Γρηγοριάδη, Ιστορία,
ό.π., τ. 6, σ. 186-187. Να επισηµάνουµε ότι ο Ι. Λαδάς δεν έµεινε ά-

πραγος όλα αυτό το διάστηµα. Η εµπλοκή του στις επαφές της Ελλη-
νικής χούντας µε νεοφασιστικές Ιταλικές οργανώσεις, µέσω του κου-
µπάρου του και γνωστού ακροδεξιού ακτιβιστή Κώστα Πλεύρη και
του ΕΣΕΣΙ, του συλλόγου των προσκείµενων στη δικτατορία ελλήνων
φοιτητών της Ιταλίας είναι δεδοµένη, χωρίς να έχει διευκρινιστεί ακό-
µη σε όλες τις λεπτοµέρειές της· βλ. ενδεικτικά Σ. Γρηγοριάδης, «Τυ-
χοδιωκτισµός Ι: Ιταλία», ό.π, σ. 98-114· Ν. Κλειτσίκας, Ιταλία, Το Ελ-
ληνικό Φοιτητικό Κίνηµα και ο Αντιδικτατορικός Αγώνας, Αθήνα 2001,
passim· εφ. Το Βήµα, 27 Σεπτεµβρίου και 10 Νοεµβρίου 1974· εφ. Τα
Νέα, 13 ∆εκεµβρίου 1976 και 22 Ιανουαρίου 2001· το 1973 η υπόθε-
ση αποτέλεσε και το θέµα της πετυχηµένης Ιταλικής κωµωδίας
«Vogliamo I Colonnelli» του Mario Monicelli. Εξίσου δεδοµένη είναι
και η συµµετοχή του στις διάφορες απόπειρες ανατροπής του Παπα-
δόπουλου από τους συντρόφους του, µε σηµαντικότερο το λεγόµενο
«κίνηµα των γενικών γραµµατέων» τον Αύγουστο του 1970· βλ. εν-
δεικτικά Σ. Γρηγοριάδης, ό.π., σ. 182-190· εφ. Το Βήµα, 23 και 24 Νο-
εµβρίου 1976).



1972. Τότε έγινε (επιτέλους) υπουργός στο ανώδυνο υ-
πουργείο Κοινωνικών Υπηρεσιών, από το οποίο παραιτή-
θηκε το Σεπτέµβριο του 1973, εν όψει της κυβέρνησης
Μαρκεζίνη60. Είναι προφανές ότι ο Λαδάς (όπως αρκετοί
άλλοι άλλωστε της παλαιάς φρουράς των πραξικοπηµα-
τιών) διαφωνούσε ριζικά µε την πολιτικοποίηση που σχε-
δίαζε ο Παπαδόπουλος το 1973, γεγονός που θέλησε να
υπογραµµίσει µε συνεντεύξεις του στις οποίες τόνιζε πως ο
ισχυρισµός (του Παπαδόπουλου) ότι «η επανάστασις έλη-
ξε» γεννά τις απορίες «Πώς έληξε; ∆ιατί έληξε; Ποιοι την
έληξαν;», ενώ διαβεβαίωνε ότι «εγώ, ο οποίος εξεκίνησα
την επανάστασιν ηµισείαν ώραν προ όλων των άλλων,
[σας δηλώνω ότι] δεν πρόκειται να διπλώσωµεν την ση-
µαίαν της επαναστάσεως και να την βάλωµεν εις την τσέ-
πην σαν µαντήλι». Ήταν όµως πλέον αργά: το momentum
του συνταγµατάρχη Λαδά είχε παρέλθει ανεπιστρεπτί, ε-
νώ είχε αποµειωθεί εντελώς η όποια επιρροή του και ο
ρόλος του ως πόλου των «ακραίων», ένας ρόλος άλλωστε
που είχε βαθµιαία αναληφθεί από τον διάδοχό του στην
διοίκηση της ΕΣΑ συνταγµατάρχη∆ηµήτριο Ιωαννίδη.Με
τα γνωστά αποτελέσµατα.

Πιθανότατα να µην διαλευκανθούν ποτέ οι ακριβείς συν-
θήκες θανάτου του 21χρονου στρατιώτη Θωµά Ροΐδη τον
Ιανουάριο του 1968. Στάθηκε όµως η αφορµή να φωτι-
στούν λίγο περισσότερο κάποιες πτυχές των φατριαστι-
κών συγκρούσεων και των διπλωµατικών δολιχοδροµιών
κατά το κρίσιµο διάστηµα των 40 ηµερών που µεσολάβη-

σαν µεταξύ του βασιλικού κινήµατος και της επίσηµης α-
ναγνώρισης της δικτατορικής κυβέρνησης από την Ουά-
σιγκτον, που κατέληξε αφενός στην ισχυροποίηση του
Παπαδόπουλου προς την κατεύθυνση ενός ολοένα και πιο
προσωποπαγούς καθεστώτος, και αφετέρου στην εγκαι-
νίαση µιας νέας περιόδου στις σχέσεις των Ηνωµένων
Πολιτειών µε τη Χούντα των Αθηνών.

Λεωνίδας Καλλιβρετάκης
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60. Να διευκρινίσουµε ότι όλες αυτές οι αναβαθµίσεις και µετα-
θέσεις εντάσσονταν σε ένα ευρύτερο πλαίσιο, βάσει µιας άτυπης «ε-
παναστατικής» επετηρίδας των πραξικοπηµατιών, αλλά και του κάθε
φορά συσχετισµού δυνάµεων.


